
 
 
 
 A Castellar del Vallès, el dia vint d'octubre de mil nou- 
cents noranta-dos, éssent les nou del vespre, al Saló de Ses- 
sions de l'Ajuntament, sota la Presidència de l'Il.ltre. Sr. 
Alcalde-President, En LLuís Maria Corominas i Diaz, i assis- 
tits per mi, el sotasignant Secretari d'aquest Ajuntament, En 
Juli Boadella i Vergès, i amb l'assistència de l'Interventor, En 
Pedro Villameriel i Meneses, es reuniren els senyors Ti- nents 
d'Alcalde: En Josep-Maria Serra i Mercader, En  Josep Carreras i 
Pecanins, N'Albert Antonell i Ribatallada, N'Eduard Ferrés i 
Ribas i En Josep-Ramon Recordà i Cutié, i els regi- dors: En 
Joan Futé i Badal, N'Antoni Mora i Vergès, En Joan Ventura i 
Sans, En Miquel Hijano i Arcas, En José Rodriguez i Vasallo, En 
Patricio Mercado i Pancorbo, En Francisco Borrego i Poyato, Na 
Pilar LLaquet i Quintilla, En Jordi Permanyer i Bellmunt, En 
Bartomeu-Xavier Calafell i Moranta, i En Miquel-Angel Soria i 
Garcia, per tal de celebrar sessió extraordinà- ria. 
 Assabentats de que els reunits són el total del nombre 
legal de membres que legalment constitueixen l'Ajuntament Ple, 
el Sr. President obrí l'acte i s'entra a coneixer els afers 
inclosos en l'ordre del dia. 
 
 1.- DONAR COMPTE DEL DECRET DE L'ALCALDIA SOBRE EL NOU 
CARTIPAS. 
 
 "Per ordre de l'Alcaldia es donà compte a l'Ajuntament Ple 
del Decret de l'Alcaldia núm. 167/92, i se'n donà lectura: 
    "Decret 167/1992.- Castellar del Vallès, ù d'octubre de 
mil nou-cents noranta-dos. 
 ATèS que l'article 52 de la Llei 8/87, de 15 d'abril, 
Municipal i de Règim Local de Catalunya disposa que els membres 
de la Comissió de Govern seran nomenats i separats lliurament 
per l'Alcalde. 
 ATèS que de conformitat amb l'article 51.2 d'aquesta Llei, 
correspon a l'Alcalde el nomenament de Tinents d'Alcal- de. 
 ATèS que l'Alcalde pot delegar aquelles atribucions que 
siguin delegables a la Comissió de Govern d'acord amb alló que 
disposa l'article 51.3 i 52.2 de l'esmentada Llei. 
 ATèS que l'Alcalde pot conferir delegacions especials a 
qualsevol regidor encara que pertanyi o no a la Comissió de 
Govern i que dintre d'aquestes delegacions especials es con- 
templen les relatives a determinats serveis, en compliment de 
l'article 54.3 de la Llei i articles 43 i 44 del Reglament 
d'Organització, Funcionament i Règim Jurídic. 
 Aquesta Alcaldia. 
 H A  R E S O L T. 
 PRIMER.- Designar membre de la Comissió de Govern als se- 
güents Regidors: 
 - Josep Carreras i Pecanins. 
 - Josep Mª Serra i Mercader. 
 - Albert Antonell i Ribatallada. 
 - Eduard Ferrés i Ribas. 
 - Josep-Ramon Recordà i Cutié. 
 SEGON.- Nomenar els Tinents d'Alcalde que substituiran a 
l'Alcaldia per l'ordre de nomenament, en els casos de vacant, 
absència i malaltia. 



 1er. Tinent d'Alcalde  Josep Maria Serra Mercader. 
 2ón Tinent  d'Alcalde  Josep Carreras Pecanins. 
 3er Tinent  d'Alcalde  Albert Antonell Ribatallada. 
 4rt.Tinent  d'Alcalde  Eduard Ferrés Ribas. 
 5è .Tinent  d'Alcalde  Josep-Ramon Recordà Cutié. 
 TERCER.- Es mantenen les delegacions d'atribucions fetes a 
la Comissió de Govern per Decret de l'Alcaldia núm. 153/ 1991, 
de 27 de juny de 1991. 
    QUART.- Es mantenen les delegacions per presidència de les 
Comissions Informatives, que s'efectuaven en l'anterior Decret, 
llevat de la Comissió d'Urbanisme i Governació que seran 
assumides per l'Alcaldia. 
 CINQUè.- S'efectuen les delegacions especials per àrees o 
serveis. Cada delegació comprendrà la direcció interna i la 
gestió de l'àrea encomenada, sense capacitat de resolució 
mitjançant actes administratius. 
 Llevat l'àrea urbanística, la seva disciplina urbanistica 
personal, seguretat ciutadana i aquelles competències que no es 
deleguin expresament i que seran asumides directament per 
l'Alcaldia, la resta de delegacions seran: 
 Al primer Tinent d'Alcalde: Sr. Josep Maria Serra Merca-
der: La Regidoria de Sanitat i Benestar Social, la coordina- ció 
de Regidories i portaveu del Grup Municipal de Govern. 
 Al segón Tinent d'Alcalde: Sr. Josep Carreras Pecanins, la 
Regidoria d'Ensenyament. 
 Al tercer Tinent d'Alcalde: Sr. Albert Antonell i Riba- 
tallada, la Regidoria de Medi Ambient i les Relacions Supra- 
municipals. 
 Al quart Tinent d'Alcalde: Sr. Eduard Ferrés Ribas, la 
Regidoria d'Hisenda. 
 Al cinquè Tinent d'Alcalde: Sr. Josep-Ramon Recordà i 
Cutié, la Regidoria de Cultura. 
 Al Regidor Antoni Mora i Vergés, l'àrea d`Esports. 
 Al Regidor Joan Fusté i Badal, l'àrea d'Urbanisme-Obres 
Pùbliques, Serveis i Instal.lacions municipals. 
 Al Regidor Sr. Joan Ventura i Sans, l'àrea de Lleure i 
Joventut. 
 SISè.- El règim de les anteriors delegacions serà en 
dedicació exclusiva, a partir de l'1 d'octubre, pel Tinent 
d'Alcalde Albert Antonell Ribatallada i a tres quartes parts de 
dedicació de jornada pel Regidor Sr. Joan Fusté Badal. Aquesta 
Alcaldia, a partir d'aquesta data, prestarà el seus serveis en 
règim de dedicació exclusiva." 
 
 ORDENANCES FISCALS ANY 1993. 
 
 ATES que la Llei Reguladora de les Hisendes Locals de 28 de 
desembre de 1988, regula la tramitació per la imposició i 
modificació de les ordenances fiscals municipals, i en els  
seus articles 15 i següents fixa la normativa que bàsicament és: 
 a) L' aprovació de les Ordenances s'ha de fer al mateix 
temps que la imposició de les noves exaccions. 
 b) Els acords provisionals adoptats pels Plens Corporatius, 
amb el quòrum de la majoria absoluta, hauran d'ésser exposats al 
públic per un termini de 30 dies hàbils, en el Butlletí Oficial 
de la Província i en un diari de la localitat o província. 
 c) Acabat l'esmentat període d'exposició pública, les 
Corporacions resoldran els recursos presentats, adoptant-se els 



acords definitius. No seran necessaris aquests en el cas de no 
haver-hi reclamacions. 
 d) Els esmentats acords definitius hauran d'ésser publicats 
íntegrament en el Butlletí Oficial de la Província, no essent 
aplicables fins que no conclogui la seva publicació. 
 ATES que l'objecte de la Modificació és que els 
Pressupostos municipals, per imperatiu legal, han d'ésser 
anivellats, recollint la totalitat de les despeses obligatòries 
corresponents a l'exercici. 
 Resulta evident, que els dos expedients, pressupost i 
modificació de les ordenances, estan lligats essent el primer la 
justificació dels segon. 
 Per part de la Intervenció s'ha fet un estudi de les 
despeses aproximades er a l'exercici de 1993, considerant que 
les despeses del personal, financeres i gran part de les de 
manteniment de serveis són de molt poca elasticitat. El mateix 
estudi es desprén que per mantenir els serveis actualment 
existents, així com els de nova creació, és necessari 
incrementar els ingressos del proper exercici, mitjançant la 
modificació de les ordenances fiscals d'aquelles exaccions que 
pel seu volum econòmic permetin l'objectiu anivellatori 
esmentat. 
 En base a l'expedient anterior, el President de la Comissió 
d'Hisenda proposa al Ple de l'Ajuntament l'adopció dels següents 
 ACORDS: 
 PRIMER.- Aprovar provisionalment la Modificació de les 
Ordenances Fiscals que a continuació s'indiquen, amb el 
porcentatge i arrodoniment que s'expressa per a cada una d'ella: 
 Aquestes ordenances quedaran reordenades amb els números 
indicatius per a cada una d'elles. 
 1.-ORDENANÇA FISCAL NUM. 1. 
 Impost de Circulació de vehicles de tracció mecànica.- 
S'augmentarà un 7 per cent, amb arrodoniment a la centena 
superior o inferior, si l'import passa o no de la cinquantena. 
 2.-ORDENANÇA FISCAL NUM. 2. 
 Impost sobre Béns Immobles.- Síncrementen els tipus un 7 
per cent, quedant en el 0'74 i 0'77 per a béns urbans o rústics, 
respectivament. 
 
 3.-ORDENANÇA FISCAL NUM. 3. 
 Impost sobre construccions, instal.lacions i obres.- 
S'afegirà a l'article 3.1 : "La base mínima d'aquest impost serà 
els preus de construcció que marqui el Col.legi Oficial 
d'Arquitectes de Catalunya i Balears. 
 S'afegirà a l'article 3.3.: "El tipus de gravamen en el cas 
de transmissions de llicència serà el 0'75 per cent". 
 4.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 4. 
 Impost sobre l'increment del valor dels terrenys de 
naturalesa urbana.- No varia. 
 5.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 5. 
 Impost sobre Activitats Econòmiques.- S'aplicarà el 1'4 com 
a índex corrector general, i com a índex de situació 1'45 pels 
carrers de la població o urbanitzacions o indústries 
disseminades, i el 1'55 pels carrers dels polígons industrials. 
 
 6.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 6. 
 Taxa per expedició de documents administratius  
 L'epígraf primer, quedarà redactat de la forma següent: 



 1.- Llicència de venda Mercat ambulant ...... 1.000 
 2.- Llicència no subjecte a altres taxes..... 5.000 
 3.- Transmissió de llicència 
     Auto-taxi...............................150.000 
 L'epígraf tercer que afecta als drets de concursos, 
oposicions, etc.., quedarà en una sola categoria de 500'- 
pessetes. 
 7.-ORDENANÇA FISCAL NUM. 7. 
 Taxa per obertura d'establiments.- La base imposable a que 
es refereix aquesta taxa és la "mínima" de l'Impost d'Activitats 
Econòmiques. 
 S'afegirà a l'article 6 "En cas de transmissió de llicència 
el tipus de gravamen a aplicar serà el 100 per cent". 
 8.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 8. 
 Taxa per recollida d'escombraries.- La quota tributària que 
figura a l'article 6 quedarà de la forma següent: 
                                        
        quota/anual/ptes 
 a) Pel servei obligatori de recollida  
    domiciliària d'escombraries: 
    1.- Per cada habitatge de caràcter  
        familiar, oficina o despatx dels 
    nuclis de poblacióde Castellar del 
    Vallès i Sant Feliu del Racó ..........   4.500 
 2.- Per cada habitatge de les Urbanit- 
     zacions ..................................   6.800 
 3.- Recollida domiciliaria de deixalles 
     a establiments en la poblacióo urbanit- 
     zacions. 
      - Comerços a la menuda ....................   10.000 
  - Bars sense menjador, tallers mecànics, 
    indústries i similars fins a 20 treba- 
    lladors .................................   14.200 
  - Restaurants i Discoteques ...............   18.800 
  - Supermecats, manufactures, indústries i  
    similars ................................   25.500 
  - Bancs i Caixes d'Estalvis ...............   17.000 
 4.- a) Recollida de residus domèstics d' empre- 
    ses de casos específics, a petició de  
    l'interessat i segons despesa del servei 
    que seria aprovada per la Comissió de  
    Govern. 
        b) Pel servei Voluntari: 
    Recollida de runa d'obra per m3 ........     3.000 
 10.- ORDENANCA FISCAL NUM. 10. 
 Taxa per retirada de vehicles abandonats o estacionats 
defectuosament. Increment del 7 per cent, amb arrodoniment a la 
centena superior o inferior, si l'import passa o no de la 
cinquantena. 
 11.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 12. 
 Preu públic per entrades de vehicles a traves de les 
voreres.- 
 - La tarifa primera de l'epígraf 1, quedarà en 4.200 
 - La tarifa primera de l'epígraf 2, quedarà en 4.200 
       i 1.600 per l'excés. 
 Les tarifes segona i tercera s'incrementaran en un  7 per  
     cent. 
 12.- Els números 13, 14, 15, i 16, quedaran reservats per 



les ordenances de preus públics respectivament de : 
 - utilització d' instal.lacions esportives. 
 - ensenyaments impartits en l'Escola Municipal de Música. 
 - Subministrament d'aigua potable. 
 - Ocupació de subsòl, sól i volada de la via pública. 
 13.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 17 
 Sobre Mercat Municipal i Ambulant.- Increment del 7 per 
cent, amb arrodoniment a la centena superior o inferior, si 
l'import passa o no de la cinquantena. 
 14.- ORDENANÇA FISCAL NUM. 18. 
 Ocupació temporal de la via pública.- Es reformen les 
ordenances anteriorment núms.: 21 i 22, mantenint-se els seus 
conceptes fiscals, els quals s'hi afegirà l'ocupació de via 
pública per grues, contenidors, tanques i materials d'obra. 
 a) taules i cadires amb finalitat  
    lucrativa per temporada, el m2 .........      700 
 b) barraques de fira, atraccions, etc. 
    per dia ................................      150 
 c) per cada grua, contenidor o 3m2. de 
    material de construcció i tanca 
                              1 a   7 dies ....     2.000 
                          8 a   30 dies ....    5.000 
                         31 a   90 dies ....   12.000 
                     91 a  180 dies ....   20.000 
                             + de  180 dies ....   35.000 
 Aquest últim apartat es cobrarà mitjançant autoliquidació 
en el moment de la presentació de la sol.licitud. 
 SEGON.- Aprovar, també en caràcter provisional, l'Ordenança 
Fiscal de la taxa sobre serveis urbanístics amb el núm. 11, que 
entrarà en vigor l'1 de gener de l'any que vé. 
 TERCER.- Suprimir l'Ordenança Fiscal de: 
 - Preu públic per obertures de sondatges o rases fen 
terrenys d'ús públic i qualsevol remoguda a la via pública del 
paviment o de les voreres. 
 QUART.- En aplicació del previst en la D.A. 19.2 de la Llei 
18/1991, de 6 de juny, s'acorda sol.licitar de l'Administració 
Tributària de l'Estat la delegació de la Inspecció de l'Impost 
sobre Activitats Econòmiques en aquest municipi per l'exercici 
de 1993. 
 Facultar a l'Alcaldia per a l'execució del present acord. 
 CINQUE.- Exposar al públic aquest acord mitjançant Edictes 
al Tauler d'Anuncis de l'Ajuntament, en un diari de difusió 
provincial i en el Butlletí Oficial de la Província, durant un 
termini de TRENTA DIES, des de la publicació del corresponent 
anunci en aquest darrer, per tal que els interessats puguin 
examinar l'expedient i presentar les reclamacions i suggeriments 
oportuns. Si no se'n presentés cap, els esmentats acords 
restaran definitivament aprovats, sense que fos necessari cap 
acord posterior. 
 El portaveu de C.i.,U. Sr. Josep Maria Serra i Mercader 
presentà la porposta dient que es tractava d'aprovar l'incre- 
ment de les ordenances fiscals per la propera anualitat, acom- 
panyat de tres novetats importants. Pel que respecte l'incre- 
ment és d'un 7 per cent en general i pel que respecte les 
novetats seran: 
 - la baixa de l'Impost d'Activitats Económiques que es 
situa entre el 12 i 22 per cent segons l'epigraf que perto- qui. 
El motiu o justificació de la mateixa es troba que les tarifes 



eren altes al desconeixer la base recaptatòria, ja que el padró 
va arribar tard i amb molts errors. D'acord amb les converses i 
pactes subscrits amb la Cambra de Comerç, l`índex general o de 
situció és de 1'4 i el de població 1'45 ó 1'55 segons les zones 
en que està dividit el municipi. 
 Una altre novetat, és que l'ordenança d'ocupació tempo- ral 
de la via pública, incorpora nous conceptes per ocupació del 
domini públic amb contenidors, tanques, grues o materials. 
 - la última novetat és l'ordenança per Serveis Urbanís- 
tics que contempla la tramitació de figures de planejament a 
càrrec de tercers i aquells serveis d'inspecció que són dema- 
nats pels particulars i aprofiten a tercers. 
 A continuació el Sr. Miquel-Angel Soria del P.P. pren la 
paraula. 
 "Com cada any, ens trobem amb la corresponent modificació 
de les oredenances fiscals municipals, un fet inevitable per 
aconseguir el nivell equitatiu entre els ingressos i la 
prestació de serveis. 
 Si no sigués així, el pressupost anyal s'hauria confec- 
cionat sense solta ni volta. Tot i així, el P.P., al qual re- 
presento, és del parer que, si el pressupost municipal es fa amb 
una encertada i prudent previsió de despeses i entrades, no 
caldria caure -un cop més- en les típiques i tópiques mo- 
dificacions introduides a lloure de l'Equip de Govern. 
 Fent una exposició del nostre parer pel que fa als im- 
postos que representen aquestes ordenances fiscals, encetarem el 
nostre comentari amb el: 
 1.- Impost de circulació de vehicles: 
 L'exercici passat, aquest impost va experimentar un augment 
del 12% convertint-se el que, l'any 1991, eren 5.800 pessetes en 
les 6.500'- pessetes d'enguany. Ara, cal afegir-hi el 7% 
propossat per a 1993. Es a dir, el 7% d'augment en 1993 sobre el 
12% d'aquest any. 
 Tenim al nostre abast dos rebuts d'aquest impost, ambdós 
corresponents a la tarifa entre 8 i 12 cavalls fiscals. 
 El primer és de Castellar un vehicle de 8 cavalls amb un 
impost de circulació de 6.500'- pesetes. 
 El segon correspon a l'Ajuntament d'una ciutat que ocupa el 
5è lloc de tota Espanya, immediatament després de València i 
Sevilla. Doncs bé, aquest rebut, corresponent a un vehicle de 
10'07 cavalls fiscals, és de 6.300'- pessetes. I, com que és 
possible que aquesta diferència de 200 pessetes en el mateix 
grup tarifari sembli minça, no cal recordar ni els habitants ni 
els pressupostos de ambdues localitats. 
 Pel que fa al: 
 2.- Impost sobre béns immobles, s'incrementen els tipus un 
7% afegint-hi el 15% d'augment que hem pagat aquest exercici, 
molt per damunt de la capacitat adquisitiva dels castellarencs. 
Cal tenir en compte, també, que el factor 0'69 sobre el valor 
cadastral d'aquest any s'incrementa al passar al 0'74 pel proper 
any. Tot aixó vol dir que una quota de 16.400'- pessetes de 
l'any 1991 ha passat a ésser, aquest any, de 19.800'- pessetes i 
el proper, de 22.750'- pessetes. Les cifres canten, senyors de 
l'Equip de Govern. 
 3.- Impost sobe activitats económiques. Es prou coneguda la 
forta clatellada que l'Equip de Govern va donar als botigués i 
industrials castellarencs amb l'I.A.E. dènguany. Un comerç 
petit, que pagava l'any 1991, 18.000'- pessetes, per un concepte 



similar a aquest, ha pagat aquest any 74.000'- pesse- tes. Un 
altre més important ha passat de 50.000'- pessetes a 280.000'- 
pessetes. Són dos exemples representatius de dos tipus 
d'establiments comercials a Castellar, Doncs bé, en el ptimer 
cas, l'increment s'acosta al 600%. Tenint en compte les 
dificultats que presenta el nostre comerç, amenaçat de mort per 
ciutats tan properes com Sabadell, Terrassa, Barcelona, i per la 
instal.lació de grans magatzems que ens envolten, el P.P. està 
totalment en contra d'aquesta esbatussada fiscal que el nostre 
comerç ha patit i encara està patint. Qui no ha sentit parlar de 
botigues que han tingut de tancar?. Entre uns i els altres han 
acabat d'ofegar la seva malmesa economia. 
   Pel que fa a 1993, hem observat que l'índex de si- 
tuació de l'1'8 i el 1'9 ha baixat al 1'45 i 1'55 segons sigui 
zona urbana o polígons industrials respectivament. Tot i que 
l'index corrector general ha minvat en dues dècimes, aquesta 
esgarrifosa pressió fiscal sobre el nostre comerç no mereix la 
nostra aprovació. Tant de bó que algun dia no siguem del comerç 
castellarenc alló de "Entre todos la mataron y ella sola se 
murio". 
 I pel que fa al Mercat, un altre tipus de comerç, no cal 
parlar-ne molt, perquè si l'any passat es proposava un augment 
del 22%, ara la proposta és d'un 7%. 
 - Taxa del Cementiri Municipal. 
 Aquest any la proposta d'augment és del 5% . Amb aquesta 
pujada sembla que els morts descansin, si fa o no fa, al ma- 
teix IPC que els vius però aixó no éa axií ja que l'increment 
aprovat per enguany va ésser del 10%. Així que un 5% sobre la  
tarifa de 1991 més la pujada del 10% en 1993 minva la seva ca- 
pacitat adquisitiva amb escreix. Es curiós però fins morir-se és 
i resulta car a la nostra Vila. 
 - Taxa per recollida d'escombraries. 
 Aquest any, hem pagat per aquest concepte 3.900'- pesse- 
tes, un 12% més que a l'any 1991. Ara la proposta pel proper any 
és de 4.500'- pessetes. Es clar que parlem d'un hbitatge de 
caràcter familiar. Doncs bé aquest augment representa un 
increment d'una mica més del 15%. 
Nosaltres signariem ara mateix un augment de sou del 12% i per 
l'any que ve un 15%, tot i que el Sr. Solchaga ens tracta "com a 
la nineta del seu ull". 
 La recollida d'escombraries és un servei públic de pri- 
merisima necessitat amb el qual gairabé totd els Ajuntaments són 
deficitaris. No estem d'acord amb aquest augment molt per damunt 
del I.P.C., tant pel que fa a les doméstiques com a les de 
botigues i altres establiments. 
 Pel que fa a altres taxes com: 
 - Retirada de vehicles, guals, obertura d'establiments, 
construccions i obres, etc.. cap d'elles per sota del 7% 
d'augment no cal parlar-ne. 
 Per acabar, hem de dir que amb aquests preus no s'han 
tingut en compte ni les previsions d'inflacció anyal, ni el IPC, 
ni la situació de crisi ben palesa a la nostra Vila. 
 Per tot aixó el nostre Grup votarà negativament aquestes 
ordenances fiscals de 1993. Gràcies. 
 El Sr. Bartomeu-Xavier Calafell i Moranta, intervé en nom 
d`I.C., anunciant que votarà en contra, si bé veu correcta al- 
gunes ordenances com la núm. 18 d'ocupació temporal de la via 
pública, ja en diverses ocasions havien fet preguntes al Ple en 



aquest sentit. Les raons que motiven la negativa són: 
 Aquest havia de ser un any d'austeritat. (encara que sembla 
que les economies vagin millor). 
 En general s'aplica un tant per cent superior a l'I.P.C.. 
En el cas d'escombraries, arriba fins a un 15%. 
  S'hauria de donar exemple. No hi veiem cap necessi- 
tat d'augment, o en tot cas s'hauria d'haver fet un augment 
simbòlic. 
 Cas dels guals, enguany significarà un fort increment, en 
variar l'aplicació de l'ordenança (ja que s'aplica a totes les 
entrades de vehicles, ho demani o no l'interessat). 
 Que hi hagi control en aquesta ordenança es pot prestar a 
camuflatges. Pot haver-hi contribuents que diguin que no uti- 
litzen el gual i que l'Ajuntament no ho comprovi. 
 Torno a insistir, com en anys anteriors, si es veiesin uns 
millors serveis, encara que alguns han millorat, l'augment 
tindria una justificació, però en el cas que ens ocupa no. Hi 
han tambè unes altres consideracions a tenir en compte malgrat 
la rebaixa entre el 12 i 22%. 
 - Modificació I.A.E. demanaria que hi hagués la possibi- 
litat de fraccionar el pagament, com han fet d'altres Ajun- 
taments. 
 - Informació i Coneixença de les ordenances.- Ja fa una 
anys es va acordar de fer un llibret informatiu de les 
ordenances fiscals perquè el poguessim tenir tots els ciutadans, 
seria necessari fer-ho sobre l'aplicació i les tarifes de les 
Ordenances. Jo havia insistit diverses vegades en el tema dels 
guals, que es dongués suficient informació. 
 El Sr. Jordi Permanyer d'ERC comença la seva intervenció, 
manifestant que la seva postura serà l'abstenció, ja que troba 
en la proposta de les modificacions d'ordenances, aspectes 
positius i negatius, com ara l'increment que es proposa o els 
serveis que es podrien millorar. Entre els positius, hi ha el 
fet que les Ordenances s'apliquin en tota la seva extensió i no 
solament a una part de Castellar. 
 Tornant als aspectes negatius, cal recordar que l'incre- 
ment de les ordenances fou el 17% de mitja per l'any 1991, que 
ja fou considerablement elevat. Ara és d'un 7% de mitjà, per 
sobre el propi augment de l'IPC que es pot preveure per en- 
guany i que enguany i que cal considerar-ho abusiu. 
 Si bé pel que respecte a la recollida d'escombraries, 
l'increment del 15% es més correcte, atés que s'ha millorat el 
servei i es pot millorar encara més. 
 Pel que respecte a l`I.A.E., l'Ajuntament no fa favor als 
comerciants de la població, aquest rebaix era d'esperar ja que 
teniem les tàrifes més altes de la Comarca. Es restablir les 
coses a una situació més normal. 
 Les Ordenances i les seves modificacions se'ns donen per 
l'equip de govern per fet, es a dir "donat i beneït". 
 Pel grup socialista, intervé ara el Sr. Patricio Mercado  
que digué que les Ordenances fiscals són l'avançada del proper 
pressupost, i és obvi preparar-lo, perquè signifiquen els in- 
gressos que és el primer pas. Aquesta modificació suposa un 
increment d'un 7%, en algun cas el 15%. 
 Si es compara la pujada amb la de l'any 1992, és 
sensiblement més baixa. 
 Si fem una referència amb el que va passar l'any 1991, amb 
uns increments al voltant del 13%, amb alguns casos el 22%, 



passant pel 17; era l'any d'implantació de l'I.A.E. que ara es 
rebaixa, doncs l`increment que va tenir era certament una mica a 
la desesperada. Comparat amb l'antiga llicència fiscal, 
l'augment és del 100 per cent i a vegades del 200 per cent, i és 
lògic que es rebaixés, perquè les propestes ja eren al carrer. 
Aquestes fortíssimes pujades, que es van preveure pel 92, 
estaven relacionades amb "dèficit" de 42 milions. 
 Per a l'any 1993, es proposa un increment d'un 7% que és 
superior a la previssió de l'I.P.C. per enguany i no esten 
d'acord que el ciutadà perdi el seu precari poder adquisitiu, a 
més quan es preveu una situació de profunda crisis per l'any 93: 
destrucció de llocs de treball i tancament de petites i mitjanes 
empreses. 
 Si aquest Ajuntament ha estat capaç de ser auster per 
eixugar un dèficit - que ell mateix creà, per una gestió 
desafortunada- té que ser capaç també d'ajudar al ciutadà davant 
la crisis que s`acosta. 
 Pel que respecte a les modificacions de les ordenances, 
algunes ens sembla encertada: la pujada del 15% que afecta la 
recollida d'escombraries pot considerar-se lògica, atès les 
depeses del servei i les millores, si bé pot millorar encara.  
 
Però el 7% d'increment global, ens sembla excessiu, és cert que 
el conveni laboral pot arribar el 7%, però, malgrat que el 
capítol de personal és important, no es tot el pressupost. 
 Amb aquesta línea d'apropament, el nostre grup vol fer una 
proposta, estariem disposats a votar a favor de les orde- 
nances, si aquest increment fós un 5'5 o 6%. Cal fer un esforç 
de comprensió dels ciutadans, els hem d'ajudar a que puguin 
respirar fora d'aquesta asfixia tributària. 
 Hem demostrat que podem gastar, ara s'ha de demostrat que 
podem estalviar, si no s'accepta la nostra proposta votarem en 
contra. 
 El Sr. Alcalde pren la paraula, dient  que aquesta proposta 
cal rebutjar-la per intempestiva, malgrat que la diferència d'un 
1 o 1'5% no sembli elevada, potser uns 5 milions en termes de 
pressupost. Però l'increment, respon a un pacte de l'Equip de 
Govern, per tal de fer front a: 
 a) costos dels serveis que estaven per sota de la seva 
despesa real. 
 b) un augment real de l'I.P.C . 
   c) els sous dels treballadors que representen un 40% del 
Pressupost, amb un conveni pactat que preveu un increment d'un 
1% per sobre el que marqui els pressupostos de l'Estat i una 
clàusula de revisió de les desviacions en el cost de la vida. 
 Si les ordenances al 91, es van incrementar molt, era 
perquè estaven baixes i desfasades, per exemple la del Mercat, 
el preu del m2 era la 1/5 de Sabadell. 
 Pel que respecte a l`IAE, fou responsabilitat d'Hisenda, el 
no passar els padrons oportunament, el que donava lloc a 
inseguretat amb la quantitat global a recaptar. Ara amb la 
disminució, ens situem en una mitjà baixa en relació als 
municipis de la comarca. 
 Dos temes a puntualitzar: 
 - s'incorpora per pimer cop els guals de Can Carner i el 
fet impositiu és l'entrada de vehicles per la via pública, no el 
que s'hagi realitzat o no la corresponent sol.licitud, que 
n'eren poques en aquests 4 anys darrers. 



 Pel que respecte l'impost de circulació, dirigint-se al Sr. 
Miquel-Angel Sòria, en general aquí Catalunya són més alts que 
altres llocs d'Espanya. 
 Intervé el Sr. Bartomeu-Xavier Calafell d'I.C., pel que 
respecte als guals veiem bé que es fagi un control, i hem estat 
dels primer en aportar solucions, en benefici de tota la 
població. Però del que es tracta es d'informar ja que hi ha gent 
que desconeix el perquè d'aquest concepte impositiu. 
 Tambè el Sr. Patricio Mercado pren la paraula per obser- 
var que si la proposta del seu grup, no es presa en considera- 
ció, lamentablement hauria de votar en contra. 
 Sotmesa a votació s'aprovà per majoria absoluta amb el 
següent resulta. 
 Vots a favor  : NOU (9) dels Regidors de C.i.U..  
 Vots en contra: SET (7) dels Regidors del PSC-PSOE, I.C.  
                     i P.P.. 
 Abstencions   : UNA (1)  del Regidor d'ERC. 
 
 3.- DETERMINACIó D'ASSIGNACIONS 
 
 L'article 71.2 de la Llei de Bases de Règim Local, 
l'article 151.1 de la Llei Municipal i de Règim Local de  
Catalunya i l'article 13 del Reglament d'Organització i Fun- 
cionament  Jurídic de les Corporacions Locals, estableixcen que 
els membres de les Corporacions Locals han de percebre re- 
tribucions per l'exercici de llurs càrrec que es dediquen a les 
funcions municipals amb dedicació exlussiva. En aquest cas, la 
retribució és incompatible amb qualsevol altre a càrrec dels 
pressupostos de les administracions públiques i dels organismes 
o empreses que en depenen. 
 A proposta del President de la Comissió Informativa de 
Governació, a l'Ajuntament Ple es proposa l'adopció dels 
següents. 
 ACORDS: 
 PRIMER.- Establir les retribucions per: 
 - l'Alcaldia de 275.000'- pessetes/mensuals. 
 - el Sr. Albert Antonell i Ribatallada, Tercer Tinent 
d'Alcalde i Regidor de Medi Ambvient en 248.000'- pessetes/ 
mensuals. 
 -el Sr. Joan Fusté i Badal, Regidor d'Urbanisme, Obres 
Públiques, instal.alcions i Serveis municipals en 185.000'- 
pessetes/mensuals. 
 SEGON.- Aquestes retribucions són netes i corresponen a una 
dedicació exclussiva en règim de jornada completam, llevat del 
Regidor d'Urbanisme, Obres Púubliques que ho serà en règim de 
3/4 de jornada. Aquests càrrecs es beneficiaran de dugues pagues 
extraordinàries d'igual quantitat i els efectes d'aquestes 
assginacions seran a partir de l'1 d'octubre d'en- guany. 
 Presenta i defensa la proposta, el primer Tinent d'Al- 
calde Sr. Josep Maria Serra, dient que la moció ha estat ja molt 
debatuda en el si de les Comissions Informatives, aquesta 
proposta, l'equip de govern té el desig de millorar la gestió 
municipal, i gràcies a aquesta major dedicació amillorar el 
funcionament en general. Val la pena recordar que és legal, 
s'adapta a la normativa vigent i el pressupost permet assolir 
aquesta despesa. 
 Ara intervé el Sr. Miquel-Angel Sòria del P.P. que diu: 
 El nostre partit ha estudiat acuradament aquests dos casos 



de dedicació laboral que avui presenta l'equip de govern. 
 Som del parer de que molts Ajuntaments com el noste, i 
adhuc més importants, funcionen sense una dedicació total i 
exclusiva de l'Alcalde, sempre que l'Equip de Govern el recolzi 
amb encert i eficàcia. 
 No gens menys sentint l'opinió de tota l'oposició i les 
característiques del nostre Ajuntament, sempre hem estat d'acord 
amb els nostres companys de Consistori. 
 I tot i que això representa un dispendi considerable, 
creiem que aquesta total dedicació és una bona solució per al 
nostre Ajuntament i, en conseqüència, per al nostre poble. 
 El tema d'avui, no obstant, és un altre: Es tracta de 
col.locar a la casa gran dues persones amb problemes laborals i 
amb un sou considerable. 
 Nosaltres, Sr. Alcalde, hem considerat els seus honoraris i 
som del parer que no són res de l'altre nom. Una dedicació a la 
Vila com la seva es mereix una assignació digna. Comprenem 
perfectament les hores que ha de treballar per Castellar i el 
sacrifici personal i professional que s'ha de fer, tot i que 
representa un honor ser  Alcalde de la Vila. 
 Pel que fa al senyor Antonell, hem de dir que aquest 
increment de despeses no estava previst al seu programa elec- 
toral. A més a més resulta paradògic que, després del seu fracàs 
com Alcalde, sigui ara premiat amb una conselleria de poca feina 
i, a més a més, amb un sou privilegiat que hem de pagar tots els 
contribuents. 
 De la mateixa manera podriem parlar pel que fa a la 
dedicació de tres quarts de jornada del Sr. Joan Fusté, amb unes 
percepcions proporcionals que per a ells voldrien molts 
professionals. Quedi ben palès que no hi ha cap tipus d'ani- 
madversió personal en ambdos casos. 
 Darrerament ens adonem d'aquesta visió mercantilista que 
ens envolta per tot arreu i de la qual té quelcom a veure Con- 
vergència: Juga a la Lotto, que no surti ni una pesseta fora de 
Catalunya. Aquesta és la teva. Aquest és el reclam d'un prou 
conegut joc d'atzar. Aquests darrers dies, sentim també amb 
estranyesa a la primera autoritat de Catalunya intentant canviar 
productes i monedes amb el Govern Central. 
 El mateix passa a Castellar, a casa nostra: "Et canvien 
l'Alcaldia per un lloc de treball cómode i ben pagat." No pa- 
teixis, ja ens inventarem el lloc de treball. A més a més hi 
haurà lloc per a tu i un altre". 
 Això, Srs. de Convergència, no es fa amb els diners 
públics. 
 I aquesta és Sr. Corominas, la seva primera errada: Con- 
sentir que a l'Ajuntament que vostè presideix passin coses com 
aquesta. ¿Que dirien vostés si en lloc de ser Equip de Govern 
estiguesin asseguts a les cadires de l'oposició? Els demano una 
mica d'imaginació: Pensin en un hipotètic  Equip de Govern 
Popupar o Socialista? Que dirien vostés si el grup majoritari 
d'aquesta oposició s'inventés llocs de treball amb una remune- 
ració com la que avui considerem?. 
 Es veritablement incomprensible -per no fer servir una 
altra paraula- presentar al Ple una proposta com aquesta. 
 El nostre partit, el P.P., mitjançant aquest porteveu no 
vol allargar més la seva intervenció. Si vostés tenen el poder 
de fer i desfer, a nosaltres ens queda només la nostra parau-  
la, per a defensar no pas els interessos personals sino dels 



interessos de Castellar. 
 El no més rotund a aquesta determinació d'assignacions. 
Gràcies. 
 Es el torn del Sr. Bartomeu-Xavier Calafell, d'I.C., que ho 
feu de la següent manera: 
 Haver de parlar del tema econòmic sempre representa un tema 
delicat. 
 Es evident i nosaltres sempre ho hem defensat, que els 
polítics han de tenir unes remuneracions justes per poder portar 
a terme les seves tasques de dedicació al poble i a la 
comunitat. 
 
 I en aquest sentit haurien d'existir uns criteris i uns 
barems per als diferents municipis que evitessin interpreta- 
interpretacions subjectives o de partit a l'hora d'assignar sous 
i dedicacions. 
 També vull afegir que qualsevol dedicació exclusiva dels 
polítics, bé sigui la de l'Alcalde, o la de qualsevol altre 
regidor ha de significar no una càrrega més, a pagar entre tots 
els ciutadans, sinó precisament una millora en la gestió, la 
qual ha de revertir en una major eficàcia i eficiència. 
 Avui se`ns presenta en aquest ple l'aprovació de les 
assignacions al nou Alcalde, en règim de dedicació exclusiva i 
que ja venia essent així des de l'any 1987, i també dues as- 
signacions noves, una altra també en règim de dedicació exclu- 
siva i la tercera de 2/3. 
 Tot aquest planejament necessita d'unes explicacions al 
ciutadà, perquè sinó sorgeixen els dubtes i les elucubracions 
mentals que fan sospitar de la necessitat d'haver de comptar a 
l'Ajuntament de Castellar quasibé amb tres persones allibera- 
des. 
 El nostre grup no pot recolzar aquestes assignacions, ja 
que des del nostre punt de vista responem a interessos perso- 
nals i de partit, que no pas interessos del poble de Castellar. 
 Caldria que donessim a conèixer les raons per les uqals en 
aquest moment, després d'un any i mig de legislatiu, introduïm 
aquesta modificació. Perquè si fins ara no hi havia cap 
necessitat, com és que ara de cop i volta, després de la 
renúncia de l'Alcalde Sr. Antonell, veiem que determinades 
carteres han de tenir una dedicació exclusiva?. 
 En cap moment s'ha fet un plantejament i establert uns 
criteris que realment convencin. 
 Vull exposar la manera com s'ha anat aplciant la dedica- 
ció exclussiva o plena en aquest Ajuntament, per part del govern 
de C.i.U.. 
 L'any 1987,. Es proposa que l'Alcalde es dediqui plena- 
ment a la tasca municipal. 
 L'any 1988.- Es veu la necessitat de què el responsable de 
la Conselleria de Governació també tingués dedicació ple- na. 
 Venen les eleccions, entrem en la segona legislatura i es 
torna a la 1ª proposta, o sigui la de mantenir només l'Alcal- 
dia. 
 Passa un any i mig i ara proposeu que siguin tres les 
conselleries que tinguin aquesta dedicació. A manera de resum, 
es pot dir que: 
 - Aquí s'hi veu una manca de criteri. 
 - Aquí la dedicació s'aplica a les persones no a les con- 
selleries. (Quines haurien de ser les conselleries per la tas- 



ca, per la responsabilitat)?. 
 Es vol solucionar el problema laboral de dues persones. 
 Quina casualitat que l'ex-Alcalde, continui cobrant qua- 
sibé la mateixa quantitat de quan era Alcalde. 
 Els dubtes que ens teniem, respecte de la renúncia, ara 
s'aclareixen. 
 - El poble no pot acceptar aquestes veleïtats i que els 
diners públics serveixin per solucionar problemes personals. 
 - El tema es prou delicat. 
 A continuació pren la paraula el Sr. Jordi Permanyer d'ERC. 
 Aquest tema d'avui és un altre capítol de la llarga 
història  de la renúncia i substitució de l'Alcaldia, i potser 
no serà el darrer. 
 En l'anterior Ple ja varem dir que els motius que l'equip 
de govern donava no se'ls creia ningú, ni ells mateixos. 
 Sincerament ara penso que degut a la preseverància en voler 
fer creure la seva versió a tothom, i a base de tant insistir 
potser l'equip de govern s'ho arribarà a creure. 
 Aixó no vol dir però, que tots els castellarencs ens ho 
tinguem que empassar. Tambè en l'aterior Ple vaig fer una mica 
d'història del que nosaltres pensabem que realment havia passat. 
Es més pensem que en el Ple de la renúncia i posterior elecció 
d'Alcalde, tothom tenia molt clar quin seria el repar- timent de 
Conselleries i qui tindria dedicació exclusiva amb l'import del 
sou i tot. Ja estava pactat¡. 
 Retardar-ho a aquest Ple extraordinàri a servit per parar 
una mica el cop davant els nostres convilatans. 
 Referent al repartiment de Conselleries i determinació de 
sous per dedicació exclusiva o a 3/4, hem de dir que no es que 
estem en contra de qui hi hagin 3 ó més persones amb dedicació 
exclusiva ni creiem que els sous siguin massa elevats, aixó es 
veurà si els resultats són dolents, ens sortiran caríssims a 
tots els castellarencs. 
 Critiquem durament com s'ha fet, la forma i qui està a 
dedicació exclusiva, m'explicarè. 
 - moment de crisi, endeutament, dèficit (malgrat sembla que 
s'acabarà aquest amb any superàvit) i restriccions (subvencions, 
inversions, festa major, etc..). 
 - la càrrega més important (repetit moltes vegades per 
l'equip de govern) són els sous dels empleats municipals, mal-
grat que n'han passat a empreses privades (servei de recollida 
d'escom- braries). 
 - pensem que és de domini públic les tensions internes 
dintre de Ciu: 
 - s'ha arribat a un pacte de partit o de coalició 
(Antonell, Fusté) o solució de qüestions personals. 
 Si és un pacte per interès de Ciu que els sous els pagui 
Ciu i no tots els castellarencs. 
 Medi Ambient? Creiem que és molt important i hi ja molta 
feina a fer, però abans el Sr. Serra portava tres conselle- 
ries, i creiem que funicionaven bé. 
 - perquè ara Medi Ambient necessita dedicació exclusiva? i 
un nou local per ell sol?. 
 - potser es vol posar medalles arreglant el que ell ma- 
teix va fer malbé des de l'Alcaldia i Urbanisme?. 
 Des d'el moment que ens varem presentar a les eleccions, és 
perquè volem treballar en bé de la nostra Vila, i així ho hem 
intentat fer des de l'oposició, però col.laborant amb tot alló 



que podiem i nosaltres consideravem una millora per Cas- tellar. 
Hem col.laborat amb el Sr. Josep Mª Serra quan portava Medi 
Ambient (tancament d'abocadors) amb el Sr. Joan Ventura en 
Lleure i Joventut, amb el Sr. Josep-Ramon Recordà (servei de 
Català) i darrerament varem denunciar públicament a travès de la 
Veu de l'Oposició l'il.legalitat de la Pedrera de Can Sallent, 
en una reunió molt recent el Sr. Albert Antonell ha vist com 
també estem disposat a arribar a un consens en aquest tema, amb 
això vull dir que malgrat les critiques que acabo de fer estem 
disposats a col.laborar amb l'equip de govern en tot allò que 
considerem bó per Castellar. Una part de castella- rencs amb els 
seus vots varen decidir que els representessim a l'Ajuntament i 
així ho fem i ho farem. Però no volem justifi- car alló que no 
té cap mena de justificació, votarem No. 
 En Sr. José Rodriguez i Vasallo, intervé pel grup socia- 
lista. Unes consideracions prèvies s'han de fer abans d'entrar 
en el contingut de la proposta, i és que un dilema es planteja a 
la nostra societat democràtica espanyola, i aixó potser un fidel 
reflexe de la mateixa: el que es vol aprovar augmentarà 
obertament l'escepticisme de la població pels seus governants i 
demostra que els politics no anem per bon camí. Soc cons- cient 
que el polític ha d'estar ben retribuit, ja que permet abordar 
la seva tasca amb independència. 
 En el cas present, el tema de la dedicació del polític és 
tal que es pot pre-establir i plantejar d'un mandat corporatiu a 
un altre, i respecte això el corportament de Ciu ha estat 
contradictori, cas a part d'En Miquel Pont que va estar a l'Al- 
caldia, sense dedicació i perdent diners, que és evident que 
tampoc pot considerar-se una bona solució; però el Sr. Angel 
Aldaz, com que tenia problemes laborals, se'l va posar a 
l'Ajuntament amb dedicació exclusiva i no li vam fer cap fa- 
vor. Ara també es plantejan dos casos similars, per la precà- 
ria situació laboral de dos regidors, quan a la ciutat de Sa- 
badell hi han vint expedients de crisis. 
 Perderem la credibilitat davant del poble: 
 Primer l'increment de les Ordenances i desprès aquesta 
dedicació de dos regidors, la gent dirà; "Aquests si que s'ho 
arreglan bé"?. Crec que el cas de l'Alcalde és diferent, però 
els altres dos casos de dedicació és per resoldre el problema 
que tenen dos persones per a retornar a les Empreses a on es- 
taven  treballant. Però amb el Sr. Albert Antonell de regidor de 
Medi Ambient, és significativament un error: a qui es nombra 
"vigilant del galliner" és al mateix temps "la guineu", perquè 
poguin robar més facilment les gallines. 
 Sr. Joan Fusté sento pena per vosté, a les acaballes de la 
seva vida laboral, escoltar coses que no li agraden, l'han 
aconsellat malament. 
 Això però és acceptable. Qui sembra vents recollira tem- 
pestats, el que no es pot admetre que diners públics serveixin 
per a solucionar assumptes de partit. Ja pel tema de les die- 
tes van intentar una acció represiva contra el grup socialis- 
ta, que afortunadament veu rectificar, i hem de rectificar tambè 
ara, sinó el poble de Castellar haura de soportar el cost de 
vuit milions de pessetes que correspon a les despeses d'aquest 
dos càrrecs amb dedicació, i no hem estat capaços de rebaixar un 
1 ó 1'5% les ordenances fiscals. 
 L'Alcalde respon que el motiu d'aquestes Regidories amb 
dedicació, ja ha estat explicat suficientment en comissió  



 
 
 
 
informativa i que amb els canvis de cartera, es confia fer un 
bon servei pel poble. L'obra feta, justificaràn els encerts 
d'aquests càrrecs i aquestes dedicacions, que no s'ha de 
comparar amb les situacions passades, ja que s'espera fer molta 
feina. 
 El Sr. Jordi Permanyer mostra la seva disconformitat amb el 
procediment seguit: canvi, d'Alcaldia, nomenament de carte- res, 
retribucions... massa dilatat. En igual sentit es manifes- festa 
el Sr. Miquel Hijano. 
 L'Alcalde respon que s'ha respectat el procés legalment 
establert. 
 Posada a votació s'aprovà per majoria absoluta amb el 
següent resultat: 
 Vots a favor  : NOU (9) dels regidors de Ciu. 
 Vots en contra: VUIT (8), dels regidors del PSC-PSOE 
                     ERC. IC. i PP. 
 Abstencions   : CAP (0). 
 
 
 I no havent-hi cap més assumpte a tractar, éssent les onze 
de la nit, s'aixecà la sessió de la qual s'estén la present Acta 
que signa com a fedatari d'aquests acords el Secretari, amb el 
Vist-i-Plau del Sr. Alcalde. 
 
     


